

ISSN 0869-6322

# ИСТОРИЧЕСКИЙ АРХИВ



№4 2014

## СОДЕРЖАНИЕ

## К 200-ЛЕТИЮ СО ДНЯ РОЖДЕНИЯ М.Ю. ЛЕРМОНТОВА

- «Он, как жизнь, и глубок, и велик»** (А.А. Чернобаев)..... 3
- Автографы М.Ю. Лермонтова в Российском государственном архиве литературы и искусства** (Е.Ю. Филькина)..... 4
- «Проведение этой исторической даты должно носить общесоюзный характер».** Документы Архива РАН о подготовке в СССР юбилея в связи со 100-летием со дня смерти М.Ю. Лермонтова. 1940–1941 гг. (М.Ю. Киселев, А.А. Чернобаев)..... 11
- М.Ю. Лермонтов и его творчество на художественных открытках** (П.М. Шульгин, Д.П. Шульгина)..... 51

## ИСТОРИЯ И ИСТОРИКИ

- «В Москве я был последний раз ровно 50 лет назад».** Из переписки А.В. Флоровского с советскими историками В.Т. Пашуто, А.А. Зиминым и Е.П. Подъяпольской. 1957–1968 гг. (М.В. Ковалев, Т.Н. Лаптева)..... 66

## РУССКОЕ ЗАРУБЕЖЬЕ

- «Французский журнал международного права называет меня отцом примирительного производства».** Воспоминания депутата 1-й, 3-й и 4-й Государственных дум И.Н. Ефремова. 1932 г. (Н.Б. Хайлова) ..... 88

## ПЕРВАЯ МИРОВАЯ ВОЙНА

- «Война стала противна, исчезло всякое представление о ее нужности».** Из военных дневников С.И. Вавилова. 1914–1916 гг. (Ю.И. Кривонос) (Окончание) ..... 115
- «По имеющимся агентурным сведениям ...».** Политическая жизнь Туркестана по донесениям районного охранного отделения. Август 1914 – январь 1917 г. (Т.В. Котюкова)..... 144
- «Дело» об исключении подданных воюющих с Россией держав из состава Академии наук.** Январь 1915 – март 1916 г. (Е.Ю. Басаргина) (Окончание) ..... 157
- «Бдительность, бдительность и еще раз бдительность!».** Речь академика И.М. Майского по радио, посвященная 50-летию начала Первой мировой войны. 1964 г. (Е.В. Косырева) ..... 167

## ВЕК ДЕВЯТНАДЦАТЫЙ

- «Диплом на дворянское достоинство султану».** Документы Центрального государственного архива Республики Казахстан. 1837–1855 гг. (Г.С. Султангалиева, Т.Т. Далаева) ..... 174

## ИЗ ГЛУБИНЫ ВЕКОВ

- «На иконе написан тут же и Мартин Лютер ...».** «Дело» об обнаружении в православном Спасопреображенском соборе г. Нарвы «иконы» Мартина Лютера. 1774 г. (А.Н. Андреев, Ю.С. Андреева)..... 186

## АРХИВНАЯ РОССЫПЬ

- «Я не принадлежал к не дозволенным правительством обществам или учениям».** Документы Центрального государственного архива Республики Дагестан. 1913–1917 гг. (Р.И. Газимагомедов)..... 196

## CONTENTS

<b>TO THE 200-TH ANNIVERSARY OF THE BIRTH OF M.YU. LERMONTOV</b>	
<b>«He is like the life itself, deep and great»</b> (A.A. Chernobaev) .....	3
<b>Autographs of M. Yu. Lermontov in the Russian State Archive of Art and Literature</b> (E.Yu. Fil'kina) .....	4
<b>«Celebration if this historical date shall be of an all-union scale»</b> . Documents from the Russian Science Academy Archive on preparation in the USSA of the 100 <sup>th</sup> anniversary of the death of M. Yu. Lermontov. 1940–1941 (M.Yu. Kiselev, A.A. Chernobaev).....	11
<b>M. Yu. Lermontov and his oeuvre on artistic postcards</b> (P.M. Shul'gin, D.P. Shul'gina) .....	51
 <b>HISTORY AND HISTORIANS</b>	
<b>«Last time I was in Moscow right 50 years ago»</b> . From the correspondence of A.V. Florovsky and Soviet historians V.T. Pashuto, A.A. Zimin and E.P. Pod'yapol'skaya. 1957–1968 (M.V. Kovalev, T.N. Lapteva) .....	66
 <b>RUSSIAN ÉMIGRÉ COMMUNITY</b>	
<b>«A French magazine of the international law calls me 'a father of conciliation'»</b> . Memoirs of I.N. Efremov, deputy of the 1 <sup>st</sup> , 3 <sup>rd</sup> and 4 <sup>th</sup> State Dumas. 1932 (N.B. Khailova) ...	88
 <b>WORLD WAR I</b>	
<b>«The War became disgusting. Any idea about its pertinence has disappeared»</b> . Extract of war diaries of S.I. Vavilov. 1914–1916. (Y.I. Krivosov) (Ending).....	115
<b>«According to the information supplied by agents...»</b> . Political life of Turkestan in accordance to the reports of the regional security unit. August, 1914 – January, 1917 (T.V. Kotyukova) .....	144
<b>«An affair» about an exclusion of the citizens of Russia's military enemies from the Science Academy</b> . January, 1915 – March, 1916 (E.Y. Basargina) (Ending).....	157
<b>«Vigilance, vigilance and again vigilance!»</b> . Radio speech of academician I.M. Maisky, devoted to the 50 <sup>th</sup> anniversary of the beginning of the World War I. 1964 (E.V. Kosyreva).....	167
 <b>NINETEENTH CENTURY</b>	
<b>«Diploma of squireship to the sultan»</b> . Documents of the Central State Archive of the Republic of Kazakhstan. 1837–1855 (G.S. Sultangalieva, T.T. Dalaeva) .....	174
 <b>FROM ANCIENT TIMES</b>	
<b>«Martin Luther is also depicted on the icon...»</b> . «An affair» about discovery of the «icon» of Martin Luther in the orthodox Spasoprebrazhensky cathedral of Narva. 1774 (A.N. Andreev, Yu.S. Andreeva).....	186
 <b>MISCELLANEA FROM THE ARCHIVES</b>	
<b>«I have never been a part of associations or schools disallowed by the State»</b> . Documents of the Central State Archive of the Republic of Dagestan. 1913–1917 (R.I. Gazimagomedov).....	196